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főtitkár beszámol-az 1952* november havi munkáról^ 
1./ Kapcsolatok külfölddel: ' . -

a#/ Rusznyák István elnök és Bognár Rezső )lev.tag résztvettek a 
Csehszlovák Tudományos Akadémia ünnepélyes megnyitásán és a :

. . . . megnyitó ülés után résztvettek az Akadémia programmáának ki-" 
dolgozásában, '

b./ Jánossy Lajos akadémikus két hétre a Német Demokratikus Köz
társaságba utazott ki,

Tibof

z
e./ Húszak István egy.tanár a Varsói Ideggyógyászati Kongresszuson 

vett.részt, ' *
* d./ Márkus László kutató két hónapra Szovjetunióba utazott 

növénybiokémia tanulmányozására,
, e./ Kálmán Béla és Imre Samu kutatók Csehszlovákiába utaztak 

vészeti adatgyűjtés céljából.
’. XálŐM:1 alelnök javasolja, hogy az Akadémiai Ért,- sitő hozza 

-• le az uj Csehszlovák Tudományos Akadémia tagjainak névsorát.
*, elnök röviden beszánol a Csehszlovák Tudományos 

Akadémia megalakulásáról. ‘ ,
Fogarasi Béla osztályelnök Zdenük Najedly professzor magyar vonat- 

, kozásu monográfiájának magyar nyelvre való lefordítását javasolja 
A Jj avas latot az"Mnökség elfogadja.

Főtitkár tájékoztatja az Elnökséget a hozzánk érkezett külföldi 
tu&ő&okról:
Franz Eder német fizikus a német-magyar kulturális egyezmény alap
ján töltött néhány hetet nálunk, ; 7 • •

Lothar Hussel állatorvos aspiráns egy évi időtartamra megérkezett.
2./ November hónap folyamán a következő kongresszusokat- rendezte az 

Akadémiai
' Közlekedési Kongresszus

Hulladékenergia felhasználá
sával foglalkozó Kongresszus
Hidrológiai és
Kongresszus
Méréstechnikai

\
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Meteorológiai

Kongresszus

2 német,. 4 román résztvevővel,
X román, 2 német, 2 cseh, 2 len- gyei ^áWovffyei-,— '

gyei résztvevővel,
2 német és 1 lengyel

3 román, 1 német, 3 cseh, 2. len-
J.---------------ff "• J .

résztvevővel*
■y\
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A kongresszusok színvonala általában, megfelelő volt, 
közönség vett részt munkájukban* /

; Mihail:! oh győző osztályelnök 'bejelenti, hogy, a Közlekedési Kong
resszuson nagy sajnálattal nélkülözték a szovjet 'tudósok résztvé- 
teléig t-. ...<■• ' . .. ■_

...Rusznyák István elnök ismét felhívja .az Elnökség figyelmét á novem 
béri, ülésen elhangzottakra és'ismételten kéri az osztályelnököket, 
hogy az 1953 e évi tudományos rendezvényeket megfelelően súlyozzák 
:és csak „a legfontosabbakra hívjunk.meg külföldi vendégeket?.
:A Méréstechnikai Kongresszushoz kapcsolódott a Müszerkiallitásf 
amelynek;a hónap folyamán 282^000, látogatója volta Meglátogatták 
az Összes főiskolák^ középiskolák., 'teohnitkumok', és' vidéki egyete
mek is« A sikerré való tekintettel,a- kiállítást Miskolcon megis- 
mételjüko* ‘ •/!’ .■ » ' ’v-'

4o/ Főtitkár beszámol arról, hogy folyamatban vannak: a kulturális 
egyezmények tárgyalásai * Az Akadémia megbízásából a tárgyalásokon 
Juhász István osztályvezető.^vesz-.résztc A lengyel egyezmény megko-

. tése mar megtörtént? a következő tárgyalás Berlinben és Sofiában 
■ :a~ , lesz, míg január ele jén a-román és csehszlovák tárgyalások Buda

pesten lásznekc . v ‘ v '• t' '* <
Főtitkár tájékoztatja az Elnökséget arról., hogy. Bolyai János szü
ntetésének 150?. évfordulója alkalmából* a Magyar Tudományos Akadémia 
a Bolyai Matematikai Társasággal, együtt ünnepi ülésszakot rendez 
több külföldi résztvevővel, Az; előkészületek a Bolyai Hétre már 
megtörténteké ... : ‘

Folyamatban van a májusi Nagygyűlés tematikájának előkészítésef va
lamint-' folynak a.januári összesülés előkészületei is/ - 

7o/ Főtitkár tisztázni kivárja a szak titkán ságok fel. adatait:
Leszögezni kívánja? begy a szaktitkárságok feladata nem egyszerűen 
adminisztratív muoka,’ a szaktitkárSágoknak érdemi munkát kell vé
gezni ükc A tárgyalásra kerülő anyagokat olyan alaposan és hozzá- 

.. értően kell előkészíteniükhogy-az. akadémikusoknak ésák a fo.'Vos, 
‘a tudományos vezetés kérdéseiben legyen szükséges dönteniük, Kéri 
az Elnökséget? hogy

•* ■- .r' . . ': ' ' :
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ezt a kérdést az osztályokon megbeszélj éko

; Felelősek? osztályelnökök
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8c/ Az Akadémia megkezdte ismeretterjesztő tudományos előadásait. 
Eddig négy előadás voltr azonban ezek nem voltak eléggé látoga- 
tottak, rossz előkészítés miatt, ami ellen megtettük a szükséges 
intézkedéseket. . ' ' ; ■ \

' c Lukács György elnökségi tag bejelenti, hogy a napokban egy előké
szítő bizottság alakult egy nagy Társadalmi és Természettudományi 
Ismeretterjesztő Társulat megalakítására. Kérdi, hogyan fogják 
egyeztetni az Akadémia előadásait a Társulat programmjával• 
Rusznyák István elnök: A Társulat különálló szerv lesz, mely koo
perál a Tudományos Akadémiával, de a magasabb színvonalú tudomány
terjesztő munka továbbra is az Akadémia feladata lesz •

' Ligeti Lajos alelnök megjegyzi, hogy a népszerű füzetek kiadását
' össze kellene kapcsolni az előadásokkal<>

Erdey-Grúz Tibor főtitkár megjegyzi, hogy ezt'a koordinálást kez-
- detben megvalósítani nem lehet, a jövőben ezt szervezetten és terv— 

■,:- z szcrübben fogják megoldani. '• '
9*/ Főtitkár tájékoztatja az Elnökséget arról, hogy az Akadémia elnö- •/ 

" ke felmentette Scher Tibort az Akadémia Könyvtárának igazgatói 
teendői, Nyireő Istvánt pedig az igazgatóhelyettesi teendők ellá- - 
tása alól. Helyette az Akadémia elnöke a Könyvtár vezetésével egye- 

< lőre ideiglenesen Kovács. Mátét, a Debreceni Egyetemi Könyvtár ve- 
'^zetőjét, az igazgatóhelyettesi teendők ellátásával pedig Moravek 

Endrét bizta meg. Kovács Máté igen kiváló könyvtáros, Debrecen-; 
ben nem nélkülözhető és ezért az a további elgondolás, hogy 195^w 
nyarától a Könyvtár vezetője Haraszti Gyula, a Budapesti Közgaz-' 

■>das ágtudományi Egyetem Könyvtárának vezetője, az Eötvös Lóránd 
Tudomány egy etem könyvtártudományi tanszékének tanára legyen. Pil
lanatnyilag Haraszti Gyulát annyira igénybe veszi a tanszéki mun
ka? hogy ebből kikapcsolódni nem tud,.
Rusznyák István elnök rámutat arra, hogy miért volt szükség a 
Könyvtár vezetésében végrehajtott változtatásra. *Az Elnökség a 
könyvtártudomány legjobb szakértőiből összeállított bizottságot 
küldött ki, hogy megvizsgálja a Könyvtár helyzetét. A bizottság 
~ egy tag kivételevei - azon a véleményen volt, hogy Scher Tibor

,r.

szakmai tudása nem elég egy ilyen nagy feladat megoldásához, mint 
az akadémiai Könyvtár vezetése^ A Könyvtárnak még a profilja sincs 
megállapítva és ezt lukács György elnökségi tag és Fogarasi Béla
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osztályelnök javaslatai alapján meg keli csinálni# Scher. Tibor ito- 
Iáita-magát a többi könyvtártól, nem igyekezett tanulni és tapasz- 
talajcserét végezni. Mivel az-Akadémia számára rendkívül fontos 
hagy Könyvtárát:'a legjobb szakemberek, irányítsák, ezért leváltot
ták Soher. Tibort és a KM-mel való megállapodás értelmében a Péc$l 
Egyetemi Könyvtárélére fogják állítani, ahol szakmai tudása fej
lődhet. Szűk Elnökség a Könyvtár élére Mátrai László levelező' ta
gói szerette volna megnyerni; Ő azonban ezt a funkciót hem vállal
ta, igy a választás Haraszti Gyulára esett. Amennyiben az Elnökség 
tagjait a Könyvtár vizsgálati jegyzőkönyve 'érdekli, úgy az rendel
kezésükre -álló .. ,. J.? \
Alexits György elnökségi tag mint a Könyvtári Bizottság tagjá ja-' 
vasolja, hogy mielőtt az igazgatói és a h-£ igazgatói funkciók vég
legesítésére kerülne a-sor, az Elnökség bízza, meg a Bizottságot 
azzal, hogy erre előzetes javaslatot készítsen. Ismeri a könyvtá-, 
rosokat és tudja, hogy Haraszti Gyula egészen kiváló szakember.

évi költségvetési és beruházási előirányzatról10./ Főtitkár az'1953.
/'... tájékoztatja az Elnökséget..>..•/' \ ; • ..- . . .. .

Az 1953• évi költségvetési ..előirányzat 88 millió Ft 
*' . ■ ■ ■ ■ •■ ■ ’■ ■■.■■ /. ‘ 1 ■ ■ ■■ •. ’ ■ ■■ ' /. ,

beruházási előirányzat 47 u ”•
1952, évhez viszonyítva a költségvetési és a beruházási hitelkeret 
is jelentős emelkedést mutat..Az előirányzat-első formája magasabb

?» .... ' r

it ■.

volt, úgyhogy ahhoz képest némi csökkentés van. A csökkentés a be
ruházási vonalon a külföldi műszerek, behoz atalér a vonatkozik. 
Hevesi Gyula elnökségi tag közli, hogy az Országos Tervhivatallal 
megállapodtak abban, hogy 1953-ban nagy részben nem műszereket, ha
nem alkatrészeket fognak behozni, melyeket itt nem tudnak plőálli- 
tani és itthon fogják a műszereket összeállítani. .

H»/ A/legutóbbi elnökségi ülés határozata értelmében az ösztöndíj pá—
' lyázati felhívás f9 hó 8.-án fog kimenni. •*' • . • .

^•2./ Főtitkár bejelenti, hogy az elmúlt elnökségi ülés óta a következő
akadémiai.tagok tartottak székfoglalót;
nov,25» Sbó Rezső r.tag

l”. ■■
' novfl26* Moscmyi Emil lév.tag

• dec. 4» Sedlmayr Kurt lev.tag

A filogenetika.korszerű elvei 
a virágos növények uj rend
szerében* z . ... ' ; . *
A méretarány szerepe a kis-

* mintakisérleteknél. íS •
A répa stádiumos fejlődése.^
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v<í Elnökség a bejelentést tudomásul veszi* *

a MTA Hivatala főelőadóját Népköztársasági Érdemérem 
\ 7 : ' 7' ' ; bronz fokozatával.

’ ■ ■ / . . . ... .< ■ • . \ ■ z - - - . ■ ... ■ ... '.^y

. ■ ■ ' . ' ■■ -■ k y
• y 1 v * j • • • -. *... .

X5</ Erdev-grúz Tibor főtitkár közli, hogy a Népköztársaság Elnöki la*  
náosá npvembbi?- r*T^>én  tudományom munkásságukért t t tudományi

< szervezési munkájukért a következőket tüntette ki: 7' '
Manninger Rezsi' akadémikust a Népköz társasági Érdemrend IV ♦ foko*-

7' ; v •>• zatával, ' 7
Tárczy*HÓrnoch  Antal akadémikust a Népköztársasági árnyé™?

’ - -IV. fokozatával.,
>4 Sedlmayr Kurt lev»tagot a Népköztársasági Érdemrend IV. fokozaté*

7 ..'.-7 ■' ,y ’ . . 7y7' " z •• •_ 7’ •,..-Val, 7- - y.7 -/.j;' -Z

Winter Ernő lev.tagot a Népköztársasági Érdemrend V> fokozatával, - 
Zólyomi Bálint lev*tagot  a Népköztársasági Érdemrend V.fokozatával,

1 , KM.ezsa István akadémikust a Népköztársasági Érdemrend V. fokoza*
‘y^/yyyy / ■ z A tával, ; . /

‘ Radnót Magda egyet * tanárt a Népköztársasági Érdemrend v. fokoza*  7'^
— tával, ; 7'. .. . ,

Paoh Zsigmond Pált, a Történettudományi Intézet igazgatőhelyette*  77 
* c-a ;7. • Se^ a Népköztársaságií.Érdemérem a- 

-V'.7s \-"'s' ..rany fokozatával
jVince Istvánt, az Alkalmazott Matematikai Intézet igazgatökélyét- á 

■ 7 teset a Népköztársasági ^pdemérem < ' 7 
; ./>< . arany fokozatával/' /:

Mestyán tf^nosi, az Akadémiai Kiadó igazgatását Népköztársasági
‘\ • • érdemérem arany fokozatával/7"

yx 5&?incze Lajost, a Nyelvtudományi /Intézet magyar osztályának veze*  '1 
: ' 7 . ’ ’ / tőjét Népköztársasági Érdemérem a*  IBk"

• •’7 • 7/7. z ‘ : .. rany fokozatával, .,7,'.
, 7 Szamosi Gézát á KEKI tudományos^munkatársát Népköztársasági Érdem-

; ' ■, • érem arany fokozatával,
Í^Jér Klárát, a MTA hivatala II. ^Osztályának szaktitkárát Népköz?- ‘ - 

7., 7'/. y. >: társas ági. Érdemérem ezüst fokozaté*

: Eeu'er Györgyöt, a Biokémiai Intézet tudományos munkatársát Népköz*  
társasági Érdemérem ezüst fokozatávalj 

y Láng Lászlót, á KJKI -tudományos munkatársát Népköztársasági Érdem*  • ' 
z érem ezüst fokozatával,

Schneer Anna bizottsági tagot Népköztársasági Érdemérem bronz
’ ’7 7, ‘ 7 fokozatával, . ■ • .



14./ Főtitkár közli, hogy Major Máté levelező tag azzal a panasszal 
fordult az Elnökséghez, hogy aá Akadémia az építészettörténeti y 

/ kiadványok kérdését elhanyagolja .és nem tisztázza, hogy ezek ki-
. adása hova tartozik, \ : (

Tájékoztatja az Elnökséget arról, hogy itt nem az építészettörté
neti könyvek kiadásának elhárításáról van szó, hanem arról, hogy 
a kiadásra javasolt'könyvek, Rados Jenő:''Budapest műemléki kárai", 
és Csemegí József: "A budavári főtemplom épitéstörténete" nem érik 
el az akadémiai színvonalat. Rados könyve kifejem tten adatgyűjtő 
munka tudományos dolgozók számára* Mindkét, mü valószínűleg kiadás- 
ra kerül a Tudományos Kiadó felállítása után,
Alexits György a Könyv-és Folyóiratkiadó Bizottság titkára: Rados 
Jénő könyve még csak adatgyűjtő tudományos mühek sem nevezhető, ha
nem egyszerű adatgyűjtés. Csem^gi József könyve is csak felsorolást 
tartalmaz. Mindkét mü csak nyilvántartás .céljaira felel meg. A 
pánasz elutasítását javasolja. - L J s
Hevesi Gyula elnökségi tag hivatkozik■ arra, hogy a II. Osztály is 
ad ki adatgyűjtő munkát, pl. "Zsigmondkori oklevéltár" és ezért 
helyes, ha a VI. Osztálynak is módjában áll kiadni építészettörté
neti adatgyűjtő munkákat, . ' , . , t ' ' 4^
lukács György elnökségi tag kifejti, hogy tudománypolitikánk célja 
az adatgyűjtő müvek kiadásának csökkenteset Hevesi Gyula felszó
lalására válaszolva azt kell mondania, hogy a Zsigmondkori Oklevél
tar olyan adatgyűjtemény, amely máshol a történészek számára nem 
volna hozzáférhető. Rados Jenő könyvét hózz’áférhetővé lohét^tonni 
más vonalon is* / z
Rusznyák István*elnök Utal az Elnökség korábbi határozatára, mely 
szerint Rados munkáját az Akadémia Könyvtára számára megveszik és 
igy mindenki számára hozzáférhető lesz. Csemegi dolgozatát pedig 
majd a Tudományos Kiadó kiadhatja.
Fogarasi Béla osztályelnök javasolja, hogy a jövőben 
munkáknál az illetékes szakbizottságok esetről-esetra 
hogy alkalmas-e a kiadásra. t

az adatgyűjtő 
döntsék el,

>
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■-Elnökség Főtitkár beszámolóját tudomásulveszi és a követ 
kező határozatokat hoáza:

- -a»/ A Csehszlovák Tudományos Akadémia megalakulásáról az 
Akadémiai Értesítőben részletes .ismertetés Jelenjék meg.

■ ’y Felelős; '.Erdey-Orűz Tibor főtitkár.
b«/ Zdenek Nejedlyymagyar vonatkozású, monográfiáját fordít- é

sa le az Akadémia magyar nyelvre^. : .
■ . ^-.Felelős? a II.S Osztály elnöke és a >

\ - 7 ' ; KFB titkára-, u ... . '
/ ,c*/.A májusi Nagygyűlés tematikáját január hó folyamán ki

(/ kell dolgozni,. . 1 - .

1 ? : felelős s- Erd-ey^rúz Tibor. főtitkár

7.
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/-<!./ Elnökség megbízza a Könyvtári'Bizottságot;, hogy a könyv- 
tar • igazgavőhelyéttése . -személyére te gyen j ávaslato t 

.."szűk Elnökség eléei / . ' ■'-‘1.
. >i • f. ... Felelős? Rúsznyák István elnöki,

e./ Elnökség .. . ,■. 1 . 4 • ; - ”■ ’• ■

Soó'Rezső r^tagj-
Mosonyi Emil lev. tag 

. Sedlmayr Zűrt levctag 
székfoglalóit jóváhagyja és részükre az 
elrendeli,? ' ■ ’>•■ : ■

- .Kj- '< > • Felelőst. IV
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és

f./ Szakbizottságok? a jövőben az .adatgyűjtő munkák kiadásától! 
.. eseyenkent tárgyalják-meg, Elnökség megbízza a.Főtitkárig

. .r.hogy Major‘Mate levelező taggal"közölje az Elnökség ál
láspontját általában az'építészettörténeti müvek és 
Rados Jenő és Csemegi József könyvének kiadásával kap
csolatosan, " ' ’ • ' ' z ' • -

- V 1.

István , elnök mielőtt
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* i J ** V: ' ’h7 z
Felelős? Erdey-Gniz Tibor főtitkár*

~7 ■. • ■■ ■ • **-• .• ''-. ■
k f . " . ; . «. 'i, .• • ’II 0 .

Rényi Alfréd. osztálytitkárnak a szót
1

elnök mielőtt Rényi Alfréd osztály titkárnak a szót 
'Sfa &nseSes2e:V^‘ya tájékoztatni az Elnökség tagjait arról,
Aof + °^y^- ío^tosnák martja a jmáttniiátikai és fizikai. tudományok
a ^Xa?aíj^ca??et5 jog tudomány kooperációját/ a ítu Osztálynak 

orlattal való egyuttmüködeset/ hogy foglalkozott. az Osztálv kér- 
^sérvéi es biraxatcú gyakorolt.mind a fizikusok, mind az egész ösz- 
JÍLk4tmU?*ássa?a Áz Elnökség számára pedig azt a feladatot tűz-
vX-f. fQ£y vizsgálja meg az Osztály és annak intéztei munkájában 

hiányosságokat és mutasson rá arra, hogy ezeket a hibákat milyen 
moűan lehet ne kiküszöbölni. r 1
hozzáfűzni víója?* Rényi osztálytitkárnak, van-e a jelentéshez valanH

<
■‘!,£s
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pényi Alfréd a Illa Osztály titkára kiegészíti jelentését azzal;?, hogy| 
: egneiFüeTJes, mert nem állott .-elég idő^a rendelkezésükre, az elkeszi- J 
téséhezE Az Osztálynak vannak oly ári eredményei, melyék,< Jelentésben 
nem szerepelnek? a Jelentésben főleg a hibák vannak kiharigsuiyóZva*. r:^ 
Erdoy;-G_rúz_..Tibor főtitkár néhány kérdést tesz fel;
A jelentés leszögezi'-áz osztályaiéi adatait., de eboől hianyzak ,az ősz- 
tály.tudományágainak - a gyakorlattal való kapcsolatának kiépítésé^ 
A jelentés-beszél az ősztályvezetőség fizikus tagjai és az osztály
titkár -közötti feszült viszonyról, valamint a- bizalmatlan légkörről,. 
de hogy ez min alapszik, és h. ögy ezen hogyan; lehetne segíteni, azt. ■ . 
a Jelentés nem tartalmazzae- A jelentés szerint az oszvalytitkár az 
osztály fizikus tagjaitól nem kapott kellő támogatást, sőt; néha ellen- < 
állással találkozott •. ; z
Bővebb tájékoztatást kér az .-algebrai vitárólc
A Illő Osztálynak laza- a kapcsolata a többi osztállyal^ Mit tett az 
osztályvezetőség a kaposolazök megjavítása érdekében?;Megkérdezi a 
főtitkár, hogy a mágneses bizottságnak hány .fizikus;tagja van és mi
lyen mértékben vesz részt az osztály a bizottság munkájában?
Az'Osztály és az-Elnökség kapcsolata nem elég szoros, ..hozza fel pa
naszképpen a jelentés 0 Az osztályvezetőség,Tagjai közül, négy tag ja. az 

' ijjlnökségnek is c Miért.nem elég szoros* a- kapcsolat? Kern tűnik ki a je
lentésből, hogy a zárt- ülések milyen-kérdésekkor foglalkoztak? A zárt 

'ülések. '• nincsenek értékelvec i " ■

A jelentés a harmadik .oldalon. tervezésről beszéli Szembeállítja^a 
/tervezés tekint etében az elméleti tudományos . kutatásokat- és a^kiser- 
leti'tudományos kutatásokatc Vájjon a két kutatás köz&tt fennáll—e az 
a különbség, ami e: jelentésből tükröződik, - ’-A' tervek nagymértékben 
általánosságban mozognák”« Megkérdezi,•hogy a kFKI terve ,is . ilyen-e? 
TÖrtént-e kísérlet' a magyar fizika átfogó tervének ‘összeállítására* 
Tett-e -az’ osztályvezetőség bbben az irályban .lépéáöket? .
Megvitatta—e a jelentésben felsorolt .ideológiai kérdéseket az -osztály
vezetőség? Tett-e megfelelő lépéseket, hogy a helyes utat megmutassa? 
Főtitkár megkérdezi, hogy ki az Osztálynak az akadémikus könyvfelelőse 1 
és milyen módón történik a kiadásra kerülő könyvek /előkészítése? Sok v 

/ vita volt a Fényes-könyv körül, A szovjet fordítások -kiválasztása terén, 
sem tűnik ki, hogy ez: milyen módon történik,:mennyiben foglalkozott - v

■ ezzel az osztályvezetőség?:'. ; ' ■ ; •••■ '• *
Az aspiránsok és ösztöndíjasok munkájával kapcsolatosan felmerül,az o, 
probléma, hogy az ellenőrzés nem megfelelő0 Megvitatta^- ezt a kérdést 1 
a megfelelő bizottság és megvitatták-e hogy mi a tennivaló? |
A jelentés felveti* hogy a debreceni Fizikus Vándorgyűlés előkészítése

. nem volt megfelelői Erre is részletes‘felvilágosítást kér* Milyen ha
tása VOl t^ '
Az Alkalmazott Matematikai Intézettel kapcsolatosan.felveti árjelentés 
hogy az intézetnek több kritikát kellett volna kapnia u Főtitkár meg- é J 
kérdezi, hogy unüküík—e az Intézet tudományos tanácsa és miben latja 
Rényi osztálytitkár annak az okát, hogy a Tudományos Tanács nem gya
korol megfelelő kritikát az intézet'munkája felett? ' •'
Foglalkozott-e az osztályvezetőség a Csillagvizsgáló Intézet kérdésé
vel? -Mikor számolt be az Intézet vezetője, a munkáról és megvitájta—o 
ezt az osztályvezetőség? Adott-e az. osztályvezetőség útmutatást az 
Intézet irányítására és *uiegb ír áltató ' a hibákat ?
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Gombás Pál alelnök: Rényi Alfréd osztálytitkárnak„ ___ _________________ ___________ a III*Osztály -ró
munkájáról szóló jelentésével kapcsolatban a következő megjegy
zései vannak.A jelentéssel sok tekintetben egyetért, egyes ré
szei ellen azonban súlyos kifogásai vannak, amelyeket a követ
kezőkben ad elő: 7 "
Hogy ezt nem tettem az Osztályvezetőségben annak oka az, hogy" 
szabadságon lévén az osztályvezetőségi ülés idején nem tartóz
kodtam Budapesten és igy hozzászólásomat csak most'áll módomban 
megtenni* Úgy vélem, hogy az a körülmény, hogy hozzászólásom itt 
az Elnökségben hangzik el; annyiban szerencsés, hogy ezáltal az 
Elnökség betekintést kap a.III.Osztály életének olyan szektoraiba, 
amelyekben eddig nem volt betekintése, de amelyekkel szerintem már 
régebben kellett volna foglalkoznia.
A jelentéssel kapcsolatban az első kifogásom az, hogy a jelentés 
nem tér ki a III.Osztály által tartott könyvankétra, különösen’az 
osztálynak az első, nagy nyilvánosság előtt tartott könyvankét- 
jára, amelyen lényegében először történt meg hazánkban, hogy a^ 
matematika és fizikai tudományok területén részletes és őszinte® ; 
kritikák hangzottak el. A jelentés a kritikákkal kapcsolatban a? 
harmadik oldalon csak a következőkre tér ki:”A kritika -főként 
a fizika terén - általában nem áll megfelelő fokon. A szakemberek* 

;nem szivesen szólnak hozzá olyan kérdésekhez, ami nem legszűkebb
szakterületükre esik, máskor a kritika ledorongoló; á kritika sza- 

. badsága helyett gyakran;a tekintély-elv érvényesül.” A tekintély 
. elvet Igényi osztályt!tkáy nyilván rám. érti,, mégpedig a Fényes 
' ’könyvről tet t kritikámmel kapcsola tban. Érré aZ ad alapót, hogy”' 

Rényi osztálytitkár egy nemrég megtartott értekezleten azt álli-? 
tóttá, hogy én Magyarországon a kritikát a tekintélyi elv alap
ján gátolom# Erre itt részletekbe menően nem kivánok kitérni, 
.csak azt szeretném megemlíteni, hogy az Osztálytitkár az általa 
kifogásolt kijelentésemet helytelenül idézte az" értekezleten, 

^továbbá egy hosszú felszólalásból kiragadva idézte, ami által
tényleg, sikerült e kijelentésemet elferdítve és az általa kivánt 
célzatossággal beállítania. \ z .
E kifogás mellett úgy vélem sokkal lényegesebb, hogy a jelentés-

. , nek a kritikákra vonatkozó passzusa erősen hiányos. Bőképpen az 
első könyvankéttal kapcsolatban ugyanis egyértelműen’kiderült, 
hogy a matematikusok közül egyesek több, nagy részben fizikusok 
részéről elhangzó igen objektív kritikát minden lehető igyeke- 
zettel le akartak rombolni és egyes esetekben annak értelmét vagy 
hozzáértés hiányában,; vagy pedig szándékosan ki akarták forgatni;j 
sőt ami a legsúlyosabb a vitát igyekeztek személyi térre átvinni.i 
Szükségesnek tartom, hogy akkor, amikor a jelentés nagyon sok ” 
helyen rámutat az osztály működésének hibájára, erre szintén mu
tasson rá. Hogy csak egy példát emlitsek az ankétnek ilyen irányú 
megnyilvánulásáról, utalok Kalmár professzor felszólalására, aki 
odáig ment, hogy kétségbe vonta egy alkalmazásokkal foglalkozó

' matematika tankönyvben a dimenziók fontosságát, továbbá utalok" 
egy másik felszólalásra, amelyben az egyik akadémikus_azt álli-

baj, a*'lényeg
\ ■ ■

tóttá, hogy ha egy könyvben hibák vannak, 
kelti fel

az non is olyan nagy 
az érdeklődést és ilyenaz,'hogy mennyire

> i/'

i

/



>

• ( i

4*

2

"4

■ V

I

íV‘

\

öl

■\-

‘X

A

>

;". <

/

„ f

9

értelemben mindent elkövetett, hogy egy könyvről, amely igen 
L sok súlyos hibát tartalmaz, végeredményben elismerő kritikát

Cb * -.r-rw- ' " \ • — * <■ 4 ’’ /■ V

A ielentés ugyanezen passzusában ez álls”A szovjettudomány tritoéSeit^KsaA nem ismerik elég alaposan", a negyedik 
oldalon fent pedig a jelentés azt mondja, hogy a magyarfizi- | 
kuseknak nincs teljes áttekintésük^ »?ov3et.szakirodalom felett | 
Megkérem Rényi osztálytitkárt, világosítson fel arról,h°sy . 
erre vonatkozó tapasztalatait honnan szerezte például 0 ,
natkozólag ? Felhívom Rényi osztálytitkár szíves figyelmet, 
hogy orosz fordításban két könyvem jelent meg es az egyiknek _ 
a szovjet szerkesztő által irt előszavában? továbbá Ivanenko 
szovjet fizikusnak egy szovjet folyóiratban megjelent kritika* 
iában éppen az van kiemelve, hogy igen részletesen tárgyalom a~ ■ g 
szovjet szakirodalmat*: Hozzá szeretném .tenni• hogy ezt nem 
opportunizmusból tettem, mert hiszen a könyv 1942*1943 és-1944- 
ben Íródott* Megjegyzendő, hogy Rényi osztalytitkar úgyaz elő- 
szót, mint a kritikát ismerte, mert Janoss^ es az en jelenlé
temben olvasta el, ennek ellenére a jelentéséből
Ha az osztálytitkár véleményt mond egyesekről óvakodjék attól, 
hogy általánosításokba bocsátkozzék*-' Úgyszintén nem tudok hozzá- 

j járulni ahhoz, hogy az osztálytitkár ez®n általánosításokba 
beleértse az összes többi fizikust, mert egyesekről tudom, hogy_ 
éppen a szovjet fizikai eredmények terén is igen részletes at- , 
tekintéssel rendelkeznek, Ha már ennél a kerdeönel tartunk, fel- j 
vetem má^ most a magam részéről azt' a kérdést, hogy az osztály** | 
titkár miért csak a fizikusoknak a szovjet-szakirodalomban való 
jártasságának-'Hiányát feíi fel, miért nem veti fel ezt a prob- -I 
lémát a matematikusoknál; is. Szerintem ugyanis ezen a téren 
a matematikusok és fizikusok között’ lényeges különbség nem áll 

/ fenn. Ha pedig ez igy van, akkor jelentésének-ez a részé nem
csak helytelen általánosítás, hanem határozottén egyoldalú, 
sőt tendenciózus. ’ v '/ ' "
A jelentés hiányos olyan tekintetben is, hogy kiemelkedő össze
foglaló tudományos müvekről, monográfiákról, többek között 
Riesz és Szőkofalvi-Nagy könyvéről nem tesz említést. .

Következő kifogásom a negyedik oldal közepén a következő pasz- 
szusra vonatkozik:”Az aspiránsok,’ ösztöndíjasok es fiatal ku
tatók fejlődésének elősegítése érdekében is többet kell tennie 
az osztálynak. A vezető tudósoknak több segítséget kell acLniok" 
a fiataloknak; különösen a fizika terén nem lehetünk megeléged
ve a jelenlegi helyzettel.” Felmerül az a kérdés, hogy az 
osztálytitkár miért emeli ki itt ismét a fizikusokat a matema
tikusokkal szemben, ismét egészen egyoldalúan a fizika rovására 
és felmerül az a további kérdés, hogy az osztálytitkár mennyire 
van tájékozva erről a kérdésről. Például^az én intézetemben 
„tudtommal semmiféle ilyen irányú tájékozódást nem szerzett,, 
ami ért is nem hiszem, hogy erre vonatkozóan reális ismeretéi" 
lennének 
tében
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15 jérett és fiatal kutató jelenlé 
szemináriumokat, aspiráns megbeszéléseket és 
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problémákra vonatkozó meg-* ezenkívül külön tudományos kutató _ 
beszedéseket tartunk^ Szoros tudományos kapcsolataim vannak
Kónya miniszterhelyettessel, az Egyesült Izzó kutatóival és " /

‘ ennek keretén belül Hoffmann Tiborral. Eelajánlottam szolgála- / 
' taimat ezen a téren először csak privátim, azután mint aspiráns— \ 

vezető kötelességből is a Tudományegyetem egyes fiatal kutatóinak, 
kapcsolatot tartok fpnn Horváth Jánossal és úgy látom, hogy őt 
sikerült is most már a helyes.-tudományos vágányra hoznom. Kényes . 
Imrét az intézeti szemináriumokon többizben vendégül láttam, 
Debrecenben felkerestem és lyisszas tudományos vitát folytattam 
vele többek jelenlétében. Munkáinak hibáit vele publikációjának 
kézhezvétele után azonnal, Mégpedig,1946/47 telén írásban és 
1947-nyarán pesti látogatása idején egy intézeti szemináriumon 
szóban részletesen közöltem. Ezekután felvetem a kérdést, hogy 
például velem kapcsolatban Renyi osztálytitkár mit kifogásol a 
fiatalok nevelése terén.'' - ..

‘Következő kifogásom az ötödik oldalon a második bekezdéssel kap^ 
csolatos: nA fizikai kutatás legfőbb hiányossága az, hogy nincs™ 
meg a kellő kapcsolata ipari termelésünk időszerű problémáival ...^ 
Ez lényegében ugyan helyes, de itt megint érdekelne engem, hogy : 
az osztálytitkár milyen betekintést kapott az egyes intézetek 
ipari munkásságáról például arról, hogy a Műszaki Egy étem Fizikai/ 
Intézete milyen ipari problémakörbe van bekapcsolódva^. Úgy vélem / 

- az osztály titkárnak igen kevés tudomása'-van árról, hogy a Eizikai/I 
Intézetnék? vákuumtechnikai laboratóriuma ipari szempontból milyen 
jelentős és hogy ez intézetemben a felszabadulás után intézetem 

/'saját erejéből,,,minden külső támogatás nélkül keletkezett. Midőn?'4 
ennek az idézett passzusnak helyességét lényegében elismerem? . 
szükségesnek vélem azt is, hogy az ssztálytitkár ilyen ipari kap- i 
csőlátókról is említést tegyen. Ismét felvetem a kérdést, hogy 
az osztálytitkár miért nem tette ezt- meg, mert vagy tudott e

V. kapcsolatokról1-és akkor elhallgatta, vagy nem tudott e kapcsola- > 
tokról, akkor pedig a szükséges/előismeretek hiányában tette meg 
jelentését* ?
A jelentés helyesen foglalkozik a KEKI hibáival. A KEKI-val 
kapcsolatos kifogásod legnagyobb részét én is osztom, de/figye
lembe kell itt vennirazt, hogy egy keletkezőben sőt épülőfélben 
lévő intézetről van szó, mely ezernyi gonddal küzd,., Ha már a 
KEKI hibáit olyan élesen látja, miért van olyan jó véleménnyel 
például egyes matematikai intézetekről, melyeket a jelentés mint 
uj matematikai centrumokat emel ki0 Ezt megint egyoldalúnak tartom 
Ugyanitt szeretném megemlíteni, hogy az osztálytitkár a matema
tika területén uj folyóiratok megindulását jelenti be, de a fizika 

, -területén erről 'égy árvfe szó sincs? a jelentés itt is-egyoldalú.
Az ötödik oldalon fenn az osztálytitkár kiemelik hogy a materna-” 
tikai fizika területét érintő egyes kutatások az Alkalmazott Ma— r 
tematikai Intézetben.,folynak. Ez nagyon örvendetes? de az osztály
titkár nyilván elfel' ', ,L 
hogy alkalmazott mát 
matikai Intézetben falW 
is.Ezt a jelentésbe nehő 
szerintem venni. - /

-f

tette megemlíteni azt a sajátos párhuzamot, 
itika viszont nemcsak az Alkalmazott Mate-

y
hanem folyik az elméleti fizikusoknál 
egyoldalú legyen,szintén be kellene
.A .// *
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A hatodik oldalon lenn az osztálytitkar megemlíti, ,.hogy a ~
matematikusok, és fizikusok együttműködése nem megfelelő* Ezt 
valóban így van* Az osztálytitkár legyen sziyes közölni a fizi
kusokkal azt, hogy mi ezen a téren a fizikuso.kkal kapcsolatban ~ 
a kifogása, ,;hogy ebben .a kérdésben az egyuttmukodes m-iGűLobb 
helyreálljon* A magam részéről az együttműködés hiányának okát 
főképpen abban látom, hogy egyes alkalmazott matematikusaink • 
az alkalmazott matematika alatt egészen más valamit ertenek, 
mint amit’például mi. a fizikában tényleg alkalmazunk, .továbbá 
abban, hogy matematikusaink a fizika problémái, irályt igen ke
vés érdeklődést mutatnak* Ha hozzájuk segítségért fordulunk 
például az Alkalmazott Matematikai Intézethez, akkor azt a leg
nagyobb készséggel és előzékenységgel megadják, de saját tapasz
talataim szerint olyan formában, hogy az a fizikus szamara 

•abszolúte használhatatlan, tehát a fizikus magára marad utalva 
és egeedül fénytelen megoldani a problémáit* , Kéreih Élesz Frigyes 
ösztályelnököt, hogy legyen szives odahatni, hogy az együtt
működés minél előbb létrejöhessen* • ,'y* \
A hatodik oldalon lenn azosztálytitkár az Alkalmazott Matema-

- tikai Intézetre vonatkozólag, azt mondja:"Ahhoz, hogy .űz Intézet 
munkáját az eddiginél eredményesebben'végezhesse, több kritikát 
és fokozottabb támogatást kell kapnia*” Erre vonatkozolag csak , 
azt válaszolhatom, hogy ahhoz, hogy'Valamiről .kritikát mond
junk, legalább is nekünk fizikusoknak szükséges, hogy az illető 
ügybe betekintést kapjunk* Mivel az Alkalmazott Matematikai" 
Intézet működéséről és munkájáról eddig csak szórványos pub
likációk jelentek meg, a kritika és támogatás csak akkor lesz" 

. lehetséges, ha a jelentésben megígért 15 íves kiadvány illető
leg beszámoló rendelkezésre fog állani és az Intézet működésé
be betekintést kapunk* Ezzel kapcsolatban azt javasolom, hogy 
a- határozati javaslat 12.pontját a következő-módosítással fo- _
gadja el az Elnökség:"Az AMI kiadványának megjelenése után 
három hónappal rendezzen ankétet", nem pedig úgy, ‘ahogyan az 
eredeti szöveg szól: "Az Intézet 1955*februárjában ankétet 
rendez", mert akkor"előállhatna az a kellemetlen helyzet, 
hogy esetleg csak 1—2 hét vagy 1—2 nap állana"rendelkezésre 
ahhoz, hogy a kiadványt az ember behatóan áttanulmányozza*
Az első oldalon lenn az áll, hogy*az osztálytitkár kísérletei 
arra nézve, hogy: "a fizika kérdéseivel alaposabban foglal
kozzon az osztályvezetőség, egyes vezető fizikusok határozott 
ellenállásba ütköztek.” Ez igy helytelen, de fennáll az, hogy 
a vezető fizikusok akkor tanúsítottak ellenállást az osztály
titkárral szemben, amikor -ő a fizikusok problémáihoz szakma
beli ismeretek hiányában hozzászólt. A második oldalon fenn ", 
az áll:"Az említett vezető fizikusok tagadták a fizikai tudó-' 
mány tervszerű fejlesztésének illetőleg; az Akadémia által való 
irányításának szükségességét. Az osztálytitkár"harcolt az

• ilyen nézetek ;ellen és meggyőződése mellett határozottan ki-
• állt.” Hogyha vezető fizikusok a fizika tervszerű fejlesztését, 

nem fogadták volna el, azt a leghatározottabban tagadom, ez nem

W -

nem fogadták volna el, azt a•leghatározottabban tagadom,
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valóságnak. A fizikusok ha valamit tagadtak akkor" 
, v&zető fizikusoknak az osztálytitkár, vagy az ösz- 
bárki más megszabja, hogy milyen tárgykörben ku—

a..^'
-
■• *■;

t , v

felel meg a 
■azt, hogy a
tassanak. Ezt igenis .a leghatározottabban ellenzem es ilyen ~ 
irányú tendencia ellen mindig a leghatározottabban fel fogok 
lépni. Belez egyáltalában nem Jelenti azt, hogy a fizika terv
szerű fejlesztésének‘szükségességét tagadnankj sót ennek szük
ségességét például az utánpótlás nevelése terén, továbbá a 
'nálunk kevéssé müveit fizikai diszciplínák kiépítése terén, 
valamint a könyvkiadásban állandóan szem előtt tartottuk és 
az idevágó problémák megoldásáról a lehetőségekhez képest gon
doskodtunk, de tudjuk azt is, « téx<=n a -cnr.-._ z
való. A jelentésnek ez a része a való tényállásnak teljes ki— ' ,\ 
forgatása. A fizika területén nagy problémát jelent az, hogy

,/, '.<

f

hogy ezen a téren még sok a tenni—

igen kevés kísérleti fizikussal rendelkezünk és így.az után- 
- pótlás tervszerű nevelése persze nehézségekbe ütközik..Igen 

/ i nagy probléma ezen a téren az is,hogy az egyetemekről ige*1 A 
kevés számú fizikus kerül ki, akiket nagyrészt az ipar alkalmasig 
A:'legsúlyosabban kifogásolom a jelentésnek azt a részét, melyp 
ehhez a passzushoz közvetlenül csatlakozik és olyan*színben 
akarja feltüntetni7a matematikusok és fizikusok közötti ellen
tétet* mintha az onnan fakadna, hogy az osztálytitkár a terv-. 
szerűség mellett, a vezető fizikusok pedig a tervszerűség ellen ■* 

^ küzdöttek volna. A jelentés ezen része a következedet mondja: 
•'Mezeknek a vitáknak (a következményeképpen az osztályvezetőség 

egyes fizikus tagjai és az osztálytitkár/között olyan feszült 
'kflszony -alakult ki, ami az osztályvezetőség munkáját a fizika 

vonalán teljesen megbénította és a bizalmatlanságnak olyan 
légköre 'alakult1 ki A bizalmatlanság légköre valóban fenn-'-
„áll, de'.az nem ilyen fajta vitáknak a követki^ztó^iye, mert 
például a fizikusok és közöttük én is Rényi ;osz$^ytitkárral

’p-'a fizika tervszerűségével kapcsolatban nagyon keveset vitáztunk.j, 
A bizalmatlanságnak oka egészen más. Ma az osztályttitkár és 
köztem rendkívül feszült viszony áll fenn és én-égy értekezle- > 
ten kijelentettem, hogy az osztálytitkárral szemben abszolúte 
bizalmatlan vagyok. Szükségesnek.tartom, hogy ennek a bizalmat- | 
lanságnak az okát az Elnökség előtt feltárjam és igen nyomaté
kosan kérjem Erdey-Grúz. Tibor főtitkárt,- hogy^azokat a körül- ? •:
ményeket, melyekre most rá fogok térni, behatóan legyen szives 
kivizsgálni. - . . - ■<’. fi
Annak oka, hogy én Rényi osztály titkárral szemben teljesen bi-

' ? •• •

-■ \
l _ ______________ _____________ ____________ _________________ ___________ _

zalmatlan vagyok, az Alexits—féle könyvankéttel kapcsolatos. 
eseményekre nyúlik vissza. A könyvankét után Freud Géza aspi— /,■ 
ránsom aláírásokat akart gyűjteni intézetemben annak bizonyitá- ; 
sára, hogy kritikámban az ellenség hangja szólalt meg. ,Ezért 
én Freud Gézának az intézetből való azonnali eltávolítását és 
ellene a legszigorúbb fegyelmi vizsgálat megindítását kértem. / 
Kérésem egyik része — Ercud eltávolítása — teljesült, talán 
úgy mondhatnám túl jól teljesült, amennyiben Ereud Gézát aá , 
osüua.x,y ux ujá.cix’ uaiuxaux., xacw-cuu r
az okokról és körülményekről, melyek miatt én Ereudot elbocsá— 
tottam, azonnal intézetébe fogadta és részére néhány száz -f" ?>J■ r •

úgy monanavnam xux joj. uuxjebu.xu, oiiiiuiuA.yxucAi _
osztálytitkár anélkül, hogy nálam tájékozódott volna^azokrol^. 
í 
tottam, azonnal intézetébe fogadta száz
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forinttal magasabb fizetést javasolt. Rényi osztálytitkárnak 
ezt a teljesen szabálytalan eljárását igen súlyosan kifogásolom, 
mert mielőtt Freud Gézát .;iaz AlkalmáZo.tt Matematikai Intézetbe, 

-.tefiíjte.egy akadémiai intézetbe befogadja, mindénképpen meg kellett 
’ volna ’ engem kérdeznie a felől, hogy Freud elbocsátásának mik vol*.i; 

tak az okai/és, hogy még-tetemesen nagyobb -f izetést'is javasolt 
számára, a legnagyobb\mértékben visszatetsző.'Az osztálytitkár ' 
itt súlyos hivatalbeli mulasztást követett .el>,Freudra vonatkozó 
kívánságom másik része■tudniillik az,, hogy-.ellene szigorú fegyelmi 

‘'.eljárás induljon, teljesen elsikkadt, nemcsak, hogy fegyelmi/nem 
indult, hanem még a fegyelmit megelőző vizsgálat sem lett szabály* 
szerűen lefolytatva, mert sem én, sem pedig azok a munkatársaim, 
akiktől Freud \aláírásokat akart gyűjteni, mégosak meg sem lettek 
hallgatva.. Információim alapján az az alapos gyanú merül felt 
hogy a íreud ellen indított fegyelmi eljárástaz osztálytitkár 
juttatta■holtpontra. Minderre vonatkozólag felvetem a felelősség

.’#ég több körülményt lehetne felhozni^ melyek az osztálytitkár ■ 
••iránti bizalmatlanságomat előidézték. Ezek közül /csak egyet sze

retnék megemlíteni, „ami Jánossy professzorban hasonló érzést kel-* 
tett, ez a következő: ' J . “' /i.'',.
Fényes Imre: ”A termodinamika alapjai” cimü könyvének egyik lek
tora Rényi osztálytitkár volt, a másik Kónya'Albert szőr is 
felmerül az a kérdés, hogy ki bízta meg Rényi osztálytitkárt a 
lektorizálással, ugyanis ő mint matematikus a termodinamikához 
nagyon keveset ért. Sokkal helyesebb lett volna olyanvalakit 

'gyanánt kijelölni, aki a termodinamikában jártas, akko?
ez a hibákkal teli könyv nem lett volna kinyomtatva és az Aka* ~ \ 
démia'nőm bocsátkozott volna 3o—4-o ezer forintnyi'felesleges ki
adásba. Amikor még ‘jóval az ankét előtt a könyv hibáit Schay

< professzor kezdte feltárni, akkor természetszerűen felmerült a 
kérdés, hogy kik lektorizálták a könyvet és többen kértük a.lekto
ri eket. Ekkor derült ki, hogy az egyik lektor Rényi/ :
osztálytítkár és, hogy Rényi osztálytitkár lektori véleménye a 
vezetése alatt álló osztálytitkárságon elveszett. Tehát a könyv

* szabálytalanul egy írásbeli lektori vélemény^alapján 
leit kinyomtatva. Itt is igen helyes volna a felelősség kérdését

Befejezésül még meg szeretném említeni azt,, hogy véleményem sze
rint ezt a Jelentést nemcsak az osztályvezetőségnek, ,hanem az 
osztálynak magának is tárgyalnia kell, először is azért, mert 
minden egyes osztálytagnak meg kell adni a lehetőséget, hogy egy 
jelentéshez, mely az osztály munkájáról, tehát az egyes tagok 
arunkéjárói szól, hozzászólhasson, másodszor pedig azért, hogy 
az osztály tagjai lássák,.hogy az Elnökség az osztály munkáját 

-feni ál-ka hAlvfinnek és hol találta hiányosnak, mert a munka

*

hói találta helyesnek és hol találta Jutányosnak, 
megjavítása csak ennek ismeretében, várhatóé

/.
■ ••/
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ge.vesi Gyula, elnökségi tag' megkérdezi,-hogy az osztály bizott- 
sagaiiiak”.aiennyi a taglétszáma és ezek között" vannak-e olyanok, 
akik az iparban dolgoznak ? . y ’ - j

^ag: A jelentés beszél Neugebaüer Tibor” J 
titkár "Megkérdezi, hogy foglalkozott-e az osztály-

láthItóáayieíenté^1kéhdésben1ÖnkrltÍkát fakóról. Azonban nem ' 
itlSn+LLn i®2a ®hol> kogyaa kívánja a hibáit kijavítani. A 
nem jlvitják kií 3aTaslatok ^lyesek, de ezek a feltárt?hibákat • 

\ S&^Sl^^egjSitáí ^ídekébLTS^^tMak 

nágyoíb mértékben vitte voLa elére az ?

3a,amilyen problémákat kell majd megöl okolja

h ssgg s ■a“k?é'!ieSSS ”■ 'í■tóS ísss*, aáPiasrffe1 í 
két osztálya .folytatott közvetlen^gyüttmiiífOst az* íp™aJ

j^bm sok fog a helyzeti eÍLcá W a f 1?lka má2 a "íl

®jH^8agSazá^fíef^^h^o?^^ fejlőMáének egyik 
az osztályok, beszámolói? az Skség előtt 
a kritika és önkritika V:® • '.r?6! is kibontakoziklesztésére. °1U£r"1™ szellemének ervenyesitése a tudomány fej-

°dése é*dokében mindenki előtt világos.'' hoev mit 
■' ■' különösen a ^StikíZok^atoíVldá?11®^®^-S °2°“ a ^ren

SQICQCJC* /
./.

az osztályvezotőségi ülé'
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A fizikusok munkájával kapcsolatban megjegyzi, hogy rendkivül 
nagy és sokirányú feladatuk van. ügy látja, hogy a fizikusok, 
de legalább a vezető fizikusok erejükhöz mérten igyekeznek ezeké
nek a feladatoknak megfelelni. Felhívja a figyelmet arra, hogy 
az egyetemi oktatás most több elfoglaltságot jelent /tankönyv
es jegyzetirás, szakkörvezetés, adminisztrációs munka, aspiráns
vezetés/ mint a múltban. Meg'kellene állapítani, hogy a mai 
elfoglaltság mellett mód van-e arra,'hogy a fizikusok munkája 
terén valami javulást lehessen várnia

Alexits György elnökségi tag : Az osztálytitkár a jelentés ele* 
'jen elmondja azokat a hibákat, amelyeket ő meglátott. Látta, 
hogy a magyar tudomány fejlesztése szempontjából a fizikai tu
dományok fejlesztésének döntő jelentősége van, de ugyanakkor"^ 
nem ismerte kellően fel, hogy neki mit kell tennie; ennek fej*-* 
lesztése érdekében. Az Elnökség tagjai már rámutattak a jelen
tés s.ok'hiányosságára, azonban még több hiányosságra kivan rá* 
mutatni,
Nem domborodik ki eléggé a jelentésből, hogy tulaj.donképpen 
milyen nagy tudományos munka folyik az osztályon belül, mik 
azok a tudományos eredmények, amelyeket az osztály, tagjai és" 
az ezekhez kapcsolódó fiatal vagy középkáderek -elértek. A ma
gyar tudománynak komoly becsületet szereztek az osztály körébe 
tartozó -tudományágak. Maga az a tény, hogy Gombás Pál alelnök 
két könyve jelent meg Szovjetunió kiadásában és hogy milyen nagy 
érdeklődés mutatkozik Riesz - Szőkefalvi Nagy könyv iránt, mu- 
tatja, hogy milyen komoly munka folyik az osztályban.'
Nem domborodik ki'a jelentésből az sem, hogy az osztálytitkárnak 
vannak érdemei is. Az osztálytitkár a jelentésben elsősorbaíí a 
hibákat tárta fel. Számos hibát követett el, talán még azon
kívül is, ami a jelentésben fel van sorolva, de kétségkívül 
vannak eredményei is.
Meg kell említenie a matematikusok és a fizikusok közötti 
kontraverziót. Ha egyesek között ilyen kontraverziók támadnak' 
és ha ez.nem személyi, akkor ennek elvi alapjainak kell lennii' 
E mögött is vannak elvi alapok. Gombás Pál alelnök teljes mér
tékben kidomborította, hogy ezen elvi hibák létrejöttében 
mennyiben hibás Fényi osztálytitkár és amit mondott abban sok 
a helyes tény.
A jelentésnek a fizikára vonatkozó részében sok a hiányosság," 
ami az együttműködés hiányára vezethető yissza. Alexits elnök
ségi tag megjegyzi, hogy éppen a vezető fizikusoktól az osztály
vezetőség nagyon kevés támogatást kapott. Nem sikerült az 
osztályvezetőséget úgy vezetni, hogy ott az'összes fizikus tagok 
kellő aktivitással vegyenek részt^ Az utolsó osztályvezetőségi*, 
ülésen Gombás Pál alelnök nem volt jelen, Jánossy akadémikus ~ 
külföldön volt, Eudó és Kovács levelező tagok más elfoglaltsá
guk miatt korábban elmentek. így az osztályvezetőségi ülésen 
egyedül Novobátzky akadémikus vett részt a fizikusok közül.
Ez nem elszigetelt jelenség. ' ,
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A jelentés'szerinte is sok hibát tartalmaz, de ezt tennészétes
nek tartja* Nem tudja például az osztálytitkár azt - és honnan 
is tudhatná, hogy Gombás Pál akadémikus intézetében milyen munka J 
folyik^ Az osztálynak, nem állnak rendelkezésére azok a jelenté
sek, melyekből tudomást szerezhetne az egyes intézetek működé
séről* J
Gombás Pál alelnök felszólalásából úgy tűnik, hogy a hibák Rényi 
osztálytitkár személyében keresendők. 3z túlságosan egyoldalú 
beállítás* Rényi osztálytitkár követett el hibákat,; például 
akkor is, mikor nem jári; erélyesen és eredményesen azután, hogy 
az említett jelentéseket megkapja, de viszont támogatást sem 
kapott és ha kapott, akkor is csak igen kevés helyről* Határozott 
kijelentések hangzottak'el, hogy nem érdemes az osztályvezetősé- 'J 
gi üléseken részt venni. Voltak olyan időszakok, mikor a 2TO” 
vezetői azt mondották, hogy az ő tervükhöz a többiek nem érte
nek. Bz a felfogás nem helyes, ez a tervszerű munkát és vezetést 
akadályozza*
Meg kell mondania, hogy vannak jelenségek Gombás Pál alelnök 
magatartásában, melyek ezeknek a kérdéseknek a vizsgálatát ne
hézzé teszik. Beszélt például Gombás alelnök'az Alexits-Benyő 

'■■féle Könyvankétről és Breud aspiráns csetrőlo
A könyvankéttel kapcsolatosan a következőket szeretné meg
jegyezni: A könyvankéten értékes felszólalások hangzottak el* 

t A Közoktatási?-Szemlében irt is néhány sort erről és külön kö
szönetét is mondott Gombás Pál és Jánossy Lajos akadémikusoknak 7 
az épitő kritikáért, bár meg kell mondania, hogy aPkritika for-| 
mája nem volt megfelelő. Bv.rcsa volt az is, hogy Gombás Pál”' 
‘alelnök az ankétre gyorsírókat hozott, de amikor ő a jegyző- 
könyv egyes részleteit meg akarta szerezni, annak kiadását meg
tagadták* Az ankét után ő azzal az őszinte megbecsüléssel köze-;ij 
ledett felé, ami részéről mindig fennállt Gombás Pál alelnökkel 

„szemben* Még ma is az az érzése, hogy legjobb lenne, ha egyszeri 
személyesen tudna beszélgetni vele. Kétszer hivta telefonon a 
tanszékén, de mindkét esetben rövid várás után azt a választ " 
kapta,; hogy nincs benn és igy azt kellett gondolnia, hogy Gömbásl 
alelnök nem kiván vele beszélnie Úgy néz ki, mintha a könyv
ankét óta Gombás alelnöknek, valami személyes oka is lenne a 
haragra* ■ pl
A Breud aspiráns ügy az, amiért Gombás Pál alelnöknek nincs 
bizalma Rényi osztálytitkárhoz. Breud aspiránssal beszélt az 
eset után. Nevezett rendkivül durva hibát követett el Gombás 
Pál alelnökkel szemben, amit kellően megmagyarázni nem is 

x tudott. Breud aspiráns azonban egy kiváló tehetségű fiatal ~ .
ember és nem lenne helyes, ha emiatt a - bár rendkivül súlyos - 
hibája miatt tudományos fejlődését meggátolnánk.
Meg kell mondania, hogy Gombás Pál alelnök rendkivül sokat 
tudna használni, :tudna használni, ha fogadna el kritikát, ha több bizalommal 
fordulna az osztálynak nála szerényebb, de becsületes 
'*— —111 meg az osztály tagjai a lenézésnek azt

* 4

tagj aihoz* 
fokát,
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hogy Gombás Pál alelnök még a legcsekélyebb közeledést sem 
mutatja* Szeretné megnyitni azt az őszinte utat Gombás Pál 
‘elnök felé, ami eddig is közöttük fennállt és azt hiszi, h: 
Gombás alelnök barátilag tudna közeledni, < 
számára is gyümölcsöző lenne*
Alexits György elnökségi tag felvet még egy kérdést, a szak
titkárság kérdéséto Lehetetlen állapot van a III,osztályon, 
ahová az ország legnagyobb kutató intézete is tartozik, A szak-* 
titkáron kivül az osztálynak újabban két tudományos előadója 
van, az egyik előadó 1/2 év óta beteg. Az osztályon állandó 
zavarok vannak, nincs aki egy rendes jegyzőkönyvet elkészítsen, 
Mig nem volt szaktitkár az osztálytitkárnak magának kellett 
mindent megcsinálnia és nem tudományszervezéssel töltötte az 
idejét, hanem a szervezés szervezésével*
Gombás Pál alelnök javaslatával? hogy az AMI kiadványának meg^» 
jelenése után három hónappal tartsák meg az ankétet, egyetért,

Fogarasi Béla osztály&lnok hangsúlyozza? hogy azok a problé
mák, ‘ amelyek1 a III,Osztályban felmerültek nem szükségesek és 
megoldhatók*
A vezetés kérdése nem könnyű, nehéz az Elnökségnek, az osztály-* 
vezető ségnek,-az osztályelnöknek és nehéz az osztályt itkámak ' 
is, A vezetés kérdésével a III^Osztályon belül nem foglalkozták, 
A vezetésben döntő része az osztálytitkárnak Van, Minden tudo
mányágnak kell, hogy egy állandó bizottsága legyen,, amélyik az 
elvi kérdéseket az osztályvezetőség számára előkésziti© A’III, 
Osztály egyik nagygyűlés! ülésén jelen volt, Kalmár László 
előadásán folytatott vitán., Ez az ülés egyáltalában nem volt 
helyesen előkészítve, itt is rá lehet mutatni a vezetés hiányára. 
Az egyes osztályokon belül a tudományos kutatás irányítása, 
a tudomány szervezése kérdéseiben vannak különbségek. Ezeknek 
megoldása az egyes osztályok feladata^ A kívülállók ezeket nem 
tudják megoldani, csak valamennyire tudnak segiteni azzal, hogy > 
rámutatnak mi okozhatja a hibákat, hol lehet ezek’gyökerét meg-' 
keresni, A szervezés körüli differenciákat napfényre kell hozni,1 
alaposan meg kell beszélni és a vezetés kérdését szervezetten 
ki kell dolgozni és akkor minden feltétel meg lesz ahhoz, hogy*" 
az osztály olyan működést fejtsen ki, amelyből a mai ülésen el
hangzott zavarokat ki lehet küszöbölni és ami az osztály kiváló 
teljesítményéhez fog vezetni.

Lukács György elnökségi tag kiemeli, 
heterogénebb osztályban kooperációt lehetett teremteni,’akkor 
III.Osztályban feltétlenül lehet.
Több kérdésben nem ért egyet a hozzászólókk?!, Nem ért egyet 
azzal, hogy a matematikusok nem szólhatnak belel érdemileg a 
fizikusok terveibe* - ' ...'
Nem ért,egyet Alexdte elnökségi taggal Freud aspiráns ügyében. 
Egy,kiváló tudóst meg kell menteni a tudomány számára,.. de ha ez 
a kiváló tudós egy súlyos inkorrektséget követ- el, akkor

■Ma

/
. • . K > »

, ha a II, Osztályban, a lég-
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helyesnek tartotta/volna egy fegyelmi vizsgálat lefolytatását, 
amelyben tekintettel kéllett volna lenni Freud jövőjére, de 
ugyanakkor meg kellett volna mondani•neki, hogy ilyen eszközök
kel nem lehet a tudományban harcolni,.. /< ’•
Nincs meggyőződve arról, hogy a mai ülésen felvetett differenciák! 
mögött nincsenek-e elvi jelentőségű kérdéseke Például Gombás Pál 
alelnö?.. felvetette az Alkalmazott Matematikai Intézet kritikája 
képpen., hogy az Intézet olyan fizikai kérdésekre•ad válaszokat, 
amelyek a fizika szempontjából használhatatlanok* Ez egy kapita-k 
lista maradvány, és egy általános kérdése az Akadémiának, hogy 
nem állott-e be mindkét részről egy olyan túlzott differenciáló- M 
dás, amely elidegeníti-egymástól a két szakma képviselőit és 
amely arra vezet, hogy a matematikusok olyyan kérdéseket vetnek 
fel, amely a fizikusok számára nem kielégítőé Ezt látja az 
Alexits könyv vitájával kapcsolatos kérdésüknél is© Javasolja- 
hogy a III»Osztály\tüzze ki feladatául'a"matematika és a fiz: 
mai viszonyának konkrét megvizsgálását^
Lukács György elnökségi tag úgy véli? hogy az ülésen elhangzott 
vita nem viszi a dolgokat a helyes megoldás feléu .
Javasolja, hogy az osztály tudományágainak állandó bizottságai 

í^fpglalkwiőöiéŰf -szakiétlátóiul a >aguk ?terül’ötével,- vessék falaz 
yi$tvi kérdéseket az ps^tályvajzetőségek akkor az hatály-
Nézető ség munkája is/tá#ta3h&dsá’ fö'g’^áílxi.,'‘-a-vé'áétőségi tagok 
jjtedig küzdj ';á!;^zü^^á^aketíiberí ;4^^gOtsá^cbt|; amely/meg
akadályozza • dke’t.'áWaEír he^^é/'bi’édk^'pgy h&ztfájuk közel**!
állót terület munkájához szóljanak hozzáér t- ■- 1

^ífesol j a Elnökség tüzze^to’,.4j'.^X*  hatály;.
feladatául^tílésen** 1 

vagy sorozatos üléseken vitassák meg és /a vita eredményét tézi- 
sekben . az’íluákség..

~ « ... - ........ „
Vtest azonban egy órával az ülés előtt kapta meg.

Kéri az osztályvezetőség fizikus tagjait, amennyiben a jövőben 
ilyen differenciák merülnének fel? mint amilyenek itt az ülésen- j 
napfényre kerültek? azokat közöljék az osztályvezetőségen belül,j 

ö^evesi Gyula elnökségi tagi Az iparral való kapcsolat kérdése 
a vitában Teímerült ugyan,’ de nem megfelelő súllyal, A jelentés 
megállapítja, hogy a fizikai tudomány kapcsolata az iparral nem 
megfelelői Ebben a kérdésben hibás a Műszaki Tudományok Osztálya 
is© A VI©Osztály nem kereste, a kapcsolatot a III,Osztállyal© 
Vannak egészen fontos kérdések, például a mágneses anyagok kér- || 
dése0 Ebben a kérdésben a IH^Osztály igen-keveset segített a ' 
VI, Osztálynak.© Javasolja erre a kérdésre egy aspiráns beállítását. 
Óriási feladatok vannak a fizikusok számára a híradástechnikayi 
terén is, a geofizikai módszerek gyakorlati felhasználása terén, 
a karsztvíz kutatások vonalán? lehetetlen kísérletezések folynak

0 /o

■ .\v <■ : .:■- j ■■';> V> '■ ■ l. V;’ " *'*H8
.esz Frigyes osztályelnök megjegyzi; hogy a jelentessél az
i z táíyve zet Js égnek behatóan kellett volna foglalkoznia, a jelen
ki ____ 1__ egy órával az ülés előtt kapta meg-

laikus tagjait 
ilyen differenciák merülnének fel? mint
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ultrahanggalHogy az együttműködés a két osztály között^létre
jöjjön ezt a fizikuso2< részéről is kezdeményezni kell* Véleménye 
szerint mig a III,Osztálynak egy fizikus szakbizottsága lesz és 
az a fizika egész területével akar foglalkozni, addig konkrét 
kapcsolat az iparral nem jöhet létre- A fizikus .bizottságot is 
szakterületek szerint kellene felosztani, mint a műszaki osztály 

.bizottságait. . f

Novobátzky Károly elnökségi tag az osztály fő gyengességét kíván— 
ja megemlítenirAz Akadémia osztályainak az a feladatuk, hogy'a 
maguk tudományágát országos viszonylatban irányítsák'és ellen
őrizzék. E feladat megoldásától az osztály távol álla Ennek kettős| 
okát látja. Kevés a kiváló szakemberünk és a meglévők is a tudo
mány egy ágát művelik* Ezen csak úgy lehet segíteni, hogy foglal-1 
kozni kell az ifjúsággal, megfelelő irányba kell őket terelni.
Az osztály tagjainak áttekintéssel kell bimiok az intézetekben 
folyó munkákról^ Az osztályba kell? ho^y befussanak az^intézeti 
jelentések, amelyek tartalmazzák, hogy hol kell segítséget nyúj
tani, hol van szükség irányításra-; legtöbb konkrét javaslat a 
Műszaki Osztály részéről fut be$ Egy összekötő szervet kellene 
létesíteni, amely a Műszaki Osztályhoz befutó problémákat to
vábbítaná a IlI^Osztály felé. .
Az akadémiai intézetektől elég sűrűn kap jelentést az osztály, 
ismerik a terveiket, de hogy a tervtőljesitményben hol tartanak 
arról az osztályvezetőségnek áttekintése nincsen.

VIo és IlIoOsztály között, 
osztálynak a tervük állá-

. * ■ ■ ' • ■■ ’\

Konkrét javaslata tehát:
a./ létesüljön szervezett kapcsolat a

' b./ adjanak az intézetek jelentést„az 
-sáról, a felmerült nehézségekről©

Gombás Pál alelnök melegen üdvözli azokat a szavakat, amelyeket 
Alexits feyörgy elnökségi tag elmondott és ószinten örülne, ha az 
a viszony, amely kettőjük között fennállt,helyreállana® Sajnála- 
tát fejezi ki, hogy az a bizonyos telefonhívás, melyről nem volt 
tudomása, ebben lényeges szempontot játszott.

' Rényi osztálytitkár nem tudhatja, hogy intézetében milyen munkák" 
folynak, de ha nem tudta, nem szabad lett volna erről a jelentés
ben írni.
Azon megjegyzésre, hogy a kritikát nem tűri, szeretne ha egyszer. • 
kriti kát kapna* Kéri, ha ilyen eset előfordul, figyelmeztessek 
erre® : J
A könyvankét gyorsíróival kapcsolatosan tesz néhány megjegyzést." 
A gyorsírók beállítása az ankéten szükséges volt. A jegyzőkönyve
ket ha tőle kérték volna, szívesen kiadta volna.
Gombás Pál alelnök kitér Rényi és közte lévő ellentét ügyére. 

■Alexits elnökségi tag nem gondolta jól végig, hogy az a vád, 
í amivel Freud aspiráns illette nem egyszerű helytelen viselkedés,
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A kritika? amely a könyvankéten elhangzott és általában, amit a, 
magatartásában Alexits György elnökségi tag felvet nem^akar lc-'’j 
nézés lennie Ilyen szándéka a legtávolabbról sem volt és a jövő- 

őgö -■ / ■ y ■ . - ‘ü

Hevesi Gyula elnökségi tag-felszólalásában több fizikus bizott
ság felállítását javasoljao Az országban- olyan kevés fizikussal 
kell gazdálkodni, hogy ezt nem tartja lehetségesnek* Mágneses 
ember például nincsen, valakit erre rá kellene állítani.

Rusznyák István elnök megjegyzi, hogy az eddigi hozzászólásokból 
úgy latja, hogy a benyújtott jelentés csak az osztályvezetőség 
egy részének véleményét tartalmazza®

Kovács István osztályvezetőségi tagi A határozati javaslatokban 
csak’ a matematikai problémák megoldása szerepele Megkérdezi, 
hogyan fognak realizálódni a fizikai problémáké ,/

Rényi Alfréd osztálytitkár tájékoztatja az Elnökséget arról, 41 
Hogy a jelentés hogyan, készült elo Mint osztálytitkár készített 
egy vázlatot, amelyet az osztályvezetőség''-elé vitte Az ülésen,

Al^aElís Gyöa^y elnökségi/tag- elmondottá, a vezetőig; 
tagja nem volt jelenj Megállapodtak abban, hogy a vita alapján . 
ágy szűke bb albizottság fogja aj elsütés átdolgozott formáját 
megvitatni, erre azonban már nem jutott idő, így ő dolgozta át 

osztályvezet őségtől kapott szempontok szerint, az 
sággal egyetértésben® Kérte a jelentés beadási határidejének 
meghosszabbítását, de ez nem voltelehetséges* ;;</.
Erdey-Gruz Tibor főtitkár által felvetett kérdésekre válaszol*i 
Fogalmazási hiba, hogy a jelentésben az osztály feladatai között 
a gyakorláttá^yalÓlkapcsolat kérdésié.-nincs külön ha&gWuft^íva* 
Az oeztály egyed tudományágainál ez a kapcsolat wegván* -
Ami az osztályon belül lévő feszült viszonyt illeti szarra vonat
kozólag az ülés folyamán elhangzottak felvilágosításul szolgáiéi 
—•
Az algebrai vita a tudományág fejlődését komoly vita tárgyává 
tette*.: A vita megtárgyalta, hogy a kutatások iránya mennyire 

milyen irányban lehet továbbfejleszteni, a gyakorlattal  ̂
hogyán: lehet összekapó se lnic A Matematikai Bizottságnak az a 
javaslata,^ogy ezt a vitát,./mely a bizottság előtt folyt le, " 
a'Nagygyűlésen szélesebb körben folytassák és a felmerült prob
lémákat tegyék további vita tárgyává* . ' ■
A mágneses bizottságnak három fizikus tagja van, de ezzel a kér
déssel tulajdonképpen csak egy ember foglalkozik,- Pál Lénárd, 
ökl jelenleg a Szovjetunióban aspiráns és így csak nagyon kevés 
segítséget tud adni. *•'
Ami az Elnökséggel való kapcsolat kérdését illeti kétségtelen,"/!

..nökségi tagj a- van,. Sgy osztályvezető--:
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ülésen azonban éppen Gombás ■ alelnök volt az 

Elnökség egy kívánságával
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két elnökségi ülés között az Akadémia ügyeit az elnök és fő
titkár irányitja* Az Elnökség tagjai nem mindig tájékozottak 
azokról a kérdésekről, amelyeket a szűk elnökség intéz el, úgy 
látszik nem tudnak idejekorán azokról'a kérdésekről, amelyek a 
következő elnökségi ülés elé kerülnek»
A fizikus bizottság átszervezése az osztály egyik legfontosabb 
feladata lesz a közeljövőben* . -
Az osztály könyvfelelőse Szőkefalvi-Nagy Béla* A matematikai 
könyvek kiadásának kérdésével a könyvfelelős és az osztálytitkár 
foglalkozik, igy ezen a téren a helyzet elég kielégítőd A fizi
kusok közül könyvki adási kérdésekkel megfelelő'alapossággal egy” 
tag sem foglalkozik* Ezt a kérdést a fizikus bizottság átszerve
zésével meg kell oldani* \ ’ ■. ., -• ...<
A Debreceni Fizikus Vándorgyűlésen a . hiba már az elnöki meg
nyitónál kezdődött és az egész vándorgyűlésen végigvonultG
Az Alkalmazott Matematikai Intézet'Tudományos Tanácsa működik 

, és az elvi irányítás nem hiányzik*'Anyagi vonatkozású problémák 
vannak: helyiség, könyvtár igények© Ezek nélkül nem tudja az 
Intézet feladatait maradéktalanul ellátni* .. ’
A Csillagvizsgáló Intézet kérdésével az o.sztályvézetőség már 
foglalkozott, legutóbb az uj obszervatórium megépítésével* Azon
ban csak részletkérdésekkel foglalkozott és nem az egész Intézet 
munkájával*
Gombás Bál alelnök kijelentéseire a-következőkbenlválaszol: 
Gombás Pál alelnök félreértette az egész jelentés célját, úgy 
fogta fel, mint beavatkozást a fizika ügyeibec .Ez és ilyen az”a

* beavatkozás, amit Gombás Pál alelnök -és a többi fizikus is ta
pasztal az ő részéről és ezért nem tudta és tudja osztálytitkári 
funkcióját betöltenie
Ami az Alexits könyvankét kérdését illeti.azért nem tért ki erre 
a jelentésben, mert az Akadémiai Értesítőben megjelent erről egy 
beszámoló, amit ő irt* Alexits György elnökségi tag által fel
vetett jegyzőkönyv kérdéséhez hozzáfűzi, hogy megpróbálta'Kónya 
Albertén keresztül is azt megszerezni? de eredménytelenül®
Gombás Pál alelnök a szovjet fizikai tudomány ismeretével kap— - 
csolatosan azt hangsúlyozta, hogy ő maga a saját szakterületén 
jól^ismeri a szovjet szakkutatásokat© Hogy Gombás Pál alelnök a 
saját területén ismeri a szovjet szakmunkát, nem segítette elő" 
azt, hogy a fizikusok a fizika területén megfelelően kiválogat

ják volna a hézagpótló könyvek kiadását*

Hogy Riecs - Szőkefalvi könyvét nem említette az hiány 
jelentés nem törekszik teljességre* Hiányosság az is, : . ............................................ .... ‘ -- -- - SzGmléről

XI
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Nem felel meg a tényeknek Gombás Pál alelnök megjegyzése az Alkalma
zott Matematikai Intézettel kapcsolatosan, hogy az Intézet fiziká
val kapcsolatosan olyan munkát végez? amit a fizikusok nem tudnak 
felhasználni♦ Nem tudja, hogy honnan szerzi ezt az információt* 
Gombás Pál alelnök kb. £ évvel ezelőtt egy problémával fordult hoz
zá* Majd rövid időn belül közölte azt is, hogy a kérdés meg van old- 
vai Ezért nem tartotta sürgősnek a kérdés megoldását, de ennek elle
nére egy fiatal kutatót kivánt megbízni azzal, hogy a kérdéssel fog
lalkozzon, Gombás alelnök felvetette az együttműködés hiányát is* 
Efczel kapcsolatban javasolja, ha az elméleti fizikusoknak munkájuk 
során felmerülnek olyan problémáik, amelynek matematikai oldalai 
vannak, forduljanak előre kérdéseikkel a matematikusokhoz,- nem pedig 
későn, már a cikkek megjelenésekor

Preud aspiráns fegyelmi ügyével a TMB-nek kellett volna foglalkoznia, 
ilogy ez a fegyelmi miért nem történt meg, nem tudja, de nem felel ’ g| 
meg a valóságnak az, hogy lépéseket tett volna ez irányban. Távol ■ 
áll ez tőle és az osztálytól is* Hogy Freudot az Intézetébe felvette, 
ez azért történt, mert Preud igen tehetséges fiatal ember, akit 
azért, mert hibát követett el, nem volna helyes a tudományos munka 
további lehetőségétől eltiltani. A maga részéről megmondotta neki 
elitélő véleményét Gombás alelnök intézetében elkövetett hibájáért.

Nem felel meg teljes mértékben a ténynek a Fényes-könyv kérdése sem, J 
Ez a kérdéa régen húz ódik, még ekkor Alexite György akadémikus volt a 

főtitkár. Ő bizta meg Őt azzal, hogy nézze át a könyvet.^A könyvben 
egy szakmai ideológiai probléma merült fel és a maga részéről pusz
tán ebből a szempontból nézte meg és adott véleményt. Véleményének 
helyességét azóta megerősítette a Nagy Szovjet Enciklopédia axiomatik 
fejezete Hogy ez a lektori vélemény ill. jelentés elveszett, 
ehhez hozzászólni nem tud, nem az osztályon veszett el*-

Ami Straub F .Brúnó elnökségi tag által felvetett Neugebauer kérdést^ 
B^tleti, -igyekeztek Neugebauernek megmagyarázni, hogy helytelen, ha 
Jegy fizikus a fizikai módszereket biológiára alkalmazza "anélkül, 

, ’hogy: a biológiai tudomány mai állásával tisztában lenne. Hogy Neu-

febauer mennyiben látta be a kritika helyességét, azt nehéz meg- 
llapitani*

V- ■■ ' 'Sok elhangzott hozzászólásért köszönetét mond az Elnökség tagjainak 
és azokat további munkájában fel fogja használni.

Gombás Pál alelnök megjegyzi, hogy az osztálytitkár válasza általában; 
. m©m elégíti ki, de az előrehaladott időre való tekintettel nem bo

csátkozik itt részletekbe.

Erdey-Grúz Tibor főtitkár: Elhangzott az a kijelentés, hogy a hiá
nyosságoknak egyik oka a III. Osztály elhanyagolt voíkta. Ezért sze
mély szerint őt magát ió súlyom felelősség terheli, hónapokig nem 
tudta a zavarokat megszüntetni. <

X
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Ruaznyák István elnök $ Már a határozati javaslatok elkészítése is 
Megmutatja a?t ;a rossz munkamódszert, mellyel az osztály dolgozik® 
A jelentésnek nagy hibája, hogy a pozitívumokra sem mutat rá kellő-- 
képpen, nem hozza ki megfelelően a tudományos eredményeket és még a 
gyakorlattal meglévő kapcsolatokat sem mutat ja. meg v* Mindezek a tények 

alkalmasak arra, hogy az Elnökségben egy bizonyos hibás benyomást kelt
senek. ’Az Önkritika, ami a jelentésben van, nem az igazi önkritika, 
mert nem mutatja meg azt az utat, ahogyan a hibát ki akarók javítani. 
Maja az a körülmény, ahogyan ez a jelentés született, megmutatja, 
hogy az Osztályvezetőség teljesen helytelenül dolgozik és .ez rányom
ja .bélyegét az egész osztály munkájára. Az egész kérdés felveti tu- 
laidonképpen az osztályvezetőség problémáját,. * ,
„Gombás PálJ. alelnök azt mondoiFta, hogy 5 eddig nem kapott kritikát, 
ezért szeretné most ő megkritizálni,. Megállapít ja, hogy Gombás mint .. 
alelnök a III. osztály hiányos működéséért különösképpen felelős? , 
sőt felelős a Freud ügyig visszamenően az itt történt dolgokértc 
A Freud ügy ^szerinte nem alkalmas arra, hogy bizalmatlanságot kelt
sen az osztálytitkárral szemben? azonban. Rényi osztálytitkár helyte
lenül járt el. Ha valaki elkövetett egy hibát és azt az embert Rényi 
elvtárs átvette a saját intézetébe, helytelen volt őt megjutalmazni 
magasabb fizetéssel, mint amilyen első helyén volt. Ez példája annak, 
mikor a dolgok vezetése nem úgy történik, ahogyan kellett volna® Ez
zel szemben azt hiszi, hogy Gombás alelnök sem dolgozott jól az osz
tályvezetőségben, mert nem értette meg, hogy az osztályvezetőségnek 
mi a feladata. A Freud ügyet fel lehetett volna tárni az osztályveze-f 
tőségben. Eszre kellett volna vennie az osztályvezetőségen belül azt,j 
ami a vita folyamán itt ma kiderült®
Az osztályvezetőség egyáltalán nem teljesítette fő feladatit? nem 
teljesítette azt a feladatát, hogy a tudományt irányítsa. Felvető
dött itt ma egy fontos kérdés. Mit 'értünk mi tudományos tervezés és 
tudományos irányítás alatt? Mikor azt mondjuk, hegy az osztályvezetősé 
irányítsa a kutatást és segítse elő a hozzátartozó tudományterületek 
kutatásai terveinek elkészítését, akkor arról van szó, hogy aí osztály 
vezetőség.mérje fel a tudományág állását hazánkban és népgazdaságunk 
szükségleteit®. Nézze meg, melyek azok a témák, amelyekkel való foglal
kozást szükségesnek tartja és gondoskodjék arról, hogy ezeken a te
rületeken megindítsák a kutatásokat® Ez az osztályvezetőség sorohkövet 
kező döntő feladata? Azonban az osztályvezetőségnek ezzel a feladatá
val szemben tapasztalható volt ellenállás,-különösen a KFKI'részé
ről - azzal az indokolással, hogy a matematikusok úgy sem tudnak az

tudománypolitika vonalvezetésével, kell foglalkoznia és akkor nem fog 
megtörténni az, hogy bizonyos dolgokról Rényi osztálytitkár nem tud. 
Megkérdezi Gombás alelnököt, beszámolt-e kutatásairól az osztály ve
zetőség előtt ésvjaegvitatta-e azt az osztaLyvezetőségj Az osztály

ezen a téren nem teljesítette feladatát, de az osztályvezető-

ségi tagoknak joguk es Koreiessegum,.nogy Diraijak őt, ők Is felelő
sek mindenért, ami az osztályon’történik© -
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GombágrPál alelnök meglepetéssel értesül, hogy a főfelelősség 
és 'megkérdezi, hogy minderről eddig miért nem értesítették.

Rusznyák István elnök megállapítja, hogy Gombás álelnök ezzel 
leütésével megmutatta, ho^y milyen a kritikához való viszonya 
tatja azzal, hogy az osztaíyvezetőség összes tagjai kollektív

,-r- ■.

y*1. V

KV ■-',

1
*

^ad

a kije- |
____ és foly- 

yvezetőség összes tagjai kollektiven fele- 
— 4-/'~ng az ideológiai problémákat nem 

---- .f is az ^>esz osztály- 
már régen kellett volna ezzel foglalkoznia, 
arra, hogy az Osztály egész munkája hogyan’tükrö- 
javaslatokban. A határozati javaslatokban egy sor

lősek azért, hogy az o-’ztályvezetőség L_______
vitatta meg# A Csillagvizsgáló Idézet munkájáér 
vezetőség felelős,
Szeretne rámutatni 
ződlk a határozati 
vágyálom van.
Javasolja, hogy az 
ebben a formáját n
ad 1./ Erre , nem kell külön elnökségi határozat

y• - kezdendő.

Elnökség vitassa meg ezeket a javaslatokat, mert Bi 
azofcat elfogadni nem lehet* M

, ez az osztály felada-|| 
ta, melyet eddig nem látott~el és amihez sürgősen hozzá kell 7-jj 

/■■■'. ~ \ ? ’• , . . '' 1<. . ' á'/íl
ad 2./ A javaslat első részére az utolsó Nagygyűlés 111. Közgyűlés

' már hozott határozatot, az osztálynak azt teljesítenie kell. 
A fizikus bizottság újjáalakítására vonatkozó javaslat helyes,| 

/az Elnökség elfogadja.
. .. I-W'\ - V':?'■■ ' ' ■ . 4 . . Y' .

iiib/S.fc/ főtitkár kövessen-dl. minden lehetőt, hogy a
•>.’ . -• • ' •$»

a . ■ ' " - '• •■■■' • -X: -^3

mogvlzs- 
iSSö- 
11'' ,■ VI 
’■ ‘ BÍ■■ ;<7$|

titkárságát megerősítse.
4./ Már régen kötelessége;lett volna az osztályvezetőságnek 

gálni a meteorológia helyzetét. A III. és vili. Osztály 
sen vitassa meg a kérdést. .' x.

Határidő: május 1.
5./ Az Osztály készitse el perspektivikus kutatási tervét és 

jelölje meg az első Ötéves terv hátralévő részében megoldan- 
'dó feladatokat, illíj azokat a kutatásokat, melyeket ebben a 

- ' periódusban kell megindítania
Elfogadva. "1 . ' . '
Nem határozati javaslat. Ki kell dolgozni ennek módszereit, 
a következő félévi munka tervben már konkréten szerepeljen.

*

íj

■ .

neír megváltoztatására, valamint az uj osztályok szervezésére,^ 
ami t a*’’ VI nnlr.cjöcr mpc -Fnrr tntni - UxA 1 ía‘4 í < ih .k

ad 8./
ad 9* és y

10./ Az osztály készítsen részletes javaslatot, az intézet jellege' ' —    U-Í-Jt—~ «■» 4 zs «r»4-oT -rrzvb- n nnwro póckí ro
ami t az Elnökség meg fog vitatni.! V* 4, 

ad 12o/ Elnökség rendkívül fontosnak tartja az ankétot, ;
vezetőség tárgyalja meg•és hozzanak határozatot ez z 
dőpontjára vonatkozólag, feltétlenül 2 --5 hónappal a 
vány megjelenése után. ■ /.'■./■

ad 15./ lékeli venni napirendről, mert nincs megtárgyalva az
t ékesekkel. •

; ./• ’ — Ja *?r ' 1 ■' •’ ■■■ '■

artja az ankétot
’ 9

az osztály- 
ankét ,lwr~t ■ f c ’ •»kiad-

ille



ad 14*/ Elnökség felhatalmazza elnököt és főtitkárt, hogy vizsgálják 
meg egy Szovjetunióból meghívandó csillagász delegáció lehe-

. • tőségét*4 ' \ ' . ' . • " '
•„ « . <* -..p'lx.A •/ ■•

ad 15./ Javaslat úgy módosítandó, hogy az osztály vizsgálja meg ala
posan^ csillagászati kutatások helyzetét hazánkban és annak 
alapján tegyen javaslatot az Elnökségnek a csillagászat fej
lesztésére vonatkozóan* ' i'

• ■ / Határidő: Jh. 1
felelős:~ffsztálytitkár

.'Aláhúzza Lukács György és Pogarasi Béla osztályelnök hozzászólásait, 
úgy látja, hogy az osztályban elvi szakadás van és egy olyan osztály

ában, ahol annyi világhírű szakember van lehetetlen, hogy ne talál
ják meg a megfelelő'kiutat.
legsürgősebb feladatunk a Ilii Osztály jó működésének biztosítása. 
Az osztályvezetőség vegye át végre feladatát. Vegye át az osztály
hoz tartozó tudományágak vezetését és ha a fizikusok meg fogják ér
teni, hogy nekik kötelességük hozzászólni a matematika;kérdéseite z

, és ha ugyanezt megértik a matematikusok a fizikai kérdésekkel szem* 
ben, akkor meg van arról győződve, hogy a kooperáció lehetséges lesz • 
Javasolja az Elnökségnek, hogy a III. osztály kérdését ne zárják le 
véglegesen.

Rényi Alfréd, válaszában megjegyzi, hogy a felvetett kérdéseket a 
jövő évi munkaterv megvitatása során tisztázni kell? A maga részéről 
Ígéretet tesz arra, hogy az Osztály jó munkája érdekében mindent el 
fog követni.

Gombás Pál alelnök először is megállapítja, hogy ez az első niknjnm 
az Akadémia életében,,hogy az osztályvezetőségi tagok feladatát meg
határozzák, jogaikat és kötelességeiket ismertetik. A jövőbe^- ez^Jc 
szerint az irányelvek szerint fog - mint osztályvezetőségi tag - mű
ködni. Másodszor pedig tekintettel arra, hogy - mint Rusznyák elnök 
szavaiból látja — mindenki mindenért felelősi lesz téve,' szeretné 
kiemelni, hogy az Elnök és a Főtitkár is felelősek azért, hogy a

1 kérdések nagy részében, amelyeket szemére vetnek, ők maguk sem cse
lekedtek, jóllehet a problémákról tájékoztatta őket.

Lukacs György elnökségi feg Megjegyzi, hogy már több osztály munká
jának megvitatásánál elhangzottak ezek a megállapítások, de úgy lát
szik Gombás alelnök ezeken nem vett részt.

Fogarasi Béla osztály elnök Rényi osztály titkár javaslatához fűz 
megjegyzést. Kern tartja^helyesnek, hogy az osztály ez elvi kérdések 
megtargyalás a előtt rátérjen a munkaterv megtárgyalás ára. A munkaterv 
elkészítése nagyon fontos, de csak akkor, ha a nem tisztázott kérdé
seket már megvitatták. •

Rusznyák István elnök: Természetesen a munkát az 
t&gföaáV&l fltell elkezdeni• Azért, amit Gombás Pál 
szűk elnökség is valóban felelős.

elvi kérdések tisz
aielnök mondott, a

V



S3a I^fortálv0*1 ^2: Állást kell foglalni
AOgy a III, Osztály területen a« VUxó Aannqn^T
gren es ezt a hajsésolatot hogyan lehetne vágre^laM| ’ . 
SÖ^te^viSa^g^és utób°iívUÍVÍ
nökség elé. assa Ecg es újabb javaslatokat terjesszen az El-

üiLtó&
latokban és az iparral W a tervkészítési munká
éi tásának kérdésére. ■ * gyakorlattal való kapcsolat megszilár-

Hat áridő: 195?.; jan* 21 • 
jfeikslőss Riesz Frigyes

. — arra vonatkozólag,
az iparral való kapcsolat milyen le-

további munkajá-

- és.javaslatokra,

Elnökség a Javaslatot elfogadja.

Munfcatervjbgadásának határidejét mároius 1.
EMelOSi f Rényi Alfréd


